
Conversa a dues bandes

Xavier Ros-Oton i Carme Torras
Montse Alsina
Editora de la SCM/Notícies
La conversa a dues bandes d’aquest número va transcórrer en una aula de la universitat, davant
d’una pissarra, com si fos sortint d’una classe o d’un seminari de recerca. La protagonitzen dues
persones apassionades per la recerca, que comparteixen l’honor d’haver estat premiades recentment,
i que ja havien rebut altres premis anteriorment. Xavier Ros Oton ha rebut la Medalla d’Or Guido
Stampacchia, que atorga cada tres anys la Unió Matemàtica Italiana. Carme Torras ha rebut el
Premi Nacional de Recerca 2020 de la Generalitat de Catalunya i el Premi Nacional d’Investigació
Julio Rey Pastor 2020 del Ministeri de Ciència i Innovació.
Van compartir les seves experiències i la seva mirada a la situació actual, amb preocupació per la
manca de places i recursos, la ràtio d’homes i dones, el paper de les publicacions científiques, la
implicació en la gestió i la divulgació de la recerca i la manca de professorat de secundària. Però
ho van fer amb una visió constructiva, i van aportar possibles solucions i propostes per debatre a
la SCM. Tot un plaer compartir la conversa amb ells i, ara, amb els lectors de la revista.

Carme Torras i Xavier Ros Oton, a una aula de la FME, UPC

Premis, trajectòria i tornada a Catalunya

Carme Torras (CT): Què han significat,
Xavier, aquests premis que estàs rebent con-
tínuament?
Xavier Ros Oton (XR): Bé, contínuament,
no. Però he de dir que aquest últim premi de
la Medalla Stampacchia em fa molta il.lusió,
perquè és un reconeixement internacional en
el meu camp d’investigació, i va més enllà
del Premi de la Fundació Princesa de Girona
o els anteriors, de societats espanyoles, de la
UPC o de la SCM. A més, ha tingut impacte
mediàtic. De cop et truquen dels diaris, que els

matemàtics no hi estem gens acostumats. De
fet, és un període curt, que dura unes setmanes
i després ja passa. Em pregunto si tu vas viure el
mateix per a aquests dos grans premis recents,
que se sumen ja a premis anteriors.

CT: Sí, però en tractar temes de robòtica,
intel.ligència artificial i ètica, ja fa temps que
estic immersa en una allau d’entrevistes. Els
premis que he rebut recentment són molt
singulars perquè són un reconeixement a la
trajectòria, i en aquest estadi fan molta il.lusió i
m’agrada molt pel grup. És un grup que al llarg
dels anys s’ha anat fent gran: actualment som
gairebé seixanta persones, i aquesta visibilitat
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és molt important per a la gent jove del grup.
El que m’alegra més és la part compartida, més
que a títol personal.

XR: Com a matemàtica, quina trajectòria vas
seguir per arribar a la robòtica i al punt actual
on ets ara?

CT: Al llarg de la meva trajectòria he tingut
diversos moments d’inflexió. Vaig cursar Ma-
temàtiques a la UB i en acabar vaig anar a
treballar a una empresa multinacional d’ordi-
nadors. M’agradaven molt les màquines, des de
sempre. El meu pare comprava “mecanos” i jo
havia fet cursos d’informàtica pel meu compte.
Vaig cursar la llicenciatura de Matemàtiques
enfocada cap a la informàtica, en la branca
que en deien Matemàtica Aplicada. Potser
si hagués existit la carrera d’Informàtica no
hauria fet la de Matemàtiques. Però aleshores
la meva trajectòria hauria estat molt diferent,
perquè m’hauria perdut l’element diferencial
tan important que ha estat el meu enfocament
matemàtic de la robòtica. Per exemple, la clau
de la meva ERC Advanced Grant és combinar
conceptes de topologia amb algorismes d’apre-
nentatge i, com a curiositat, els tres postdocs
contractats són matemàtics i dos tenen, a més,
una segona titulació en Enginyeria o Informà-
tica. Quan aconsello els joves en l’elecció de
carrera, sempre dic que vagin als graus troncals:
un titulat en Matemàtiques pot fer un postgrau
en Informàtica o en Economia, però a l’inrevés
és molt més difícil.

Com deia, em vaig posar a treballar com a
informàtica. Però a mi m’encantava investigar,
a l’empresa feia de suport de software (em
tocava salvar un disc dur que se’ls havia conta-
minat, per exemple) i era avorridíssim. No em
va agradar l’experiència, però em va permetre
llegir molt. Així, vaig llegir el llibre Brains,
machines and mathematics, de Michael Arbib,
i li vaig escriure. La seva resposta va ser: “Vine
a fer un màster sobre això!”, i vaig anar-hi. Va
ser un punt d’inflexió molt important.

XR: On vas anar, exactament?

CT: A la Universitat de Massachusetts. Hi vaig
fer el màster i vaig anar i venir una tempo-
rada. Hi vaig estudiar/aprendre modelització
neuronal perquè ell treballava en l’anomenada
brain theory, i aquí era impossible trobar un
lloc experimental d’aquest tema. Aleshores em

va arribar una oferta per treballar en robòtica,
un tema supernou, a proposta del rector de la
UPC, en Gabriel Ferraté. Vaig decidir provar-
ho; d’això en fa quaranta anys, i encara hi
soc.

XR: La meva trajectòria és més curta.

CT: Però molt intensa!

XR: És més fàcil d’explicar. Em vaig interessar
per les matemàtiques arran de les Proves
Cangur i les Olimpíades, i m’hi vaig enganxar;
em van agradar molt i vaig decidir estudiar
Matemàtiques a la FME. Tenia bastant clar
que volia fer un doctorat en matemàtiques,
tot i que encara no sabia de quin tema, i
l’últim any de la llicenciatura em vaig decidir
a fer-lo en equacions en derivades parcials,
a la mateixa UPC amb en Xavier Cabré.
Després del doctorat vaig anar de postdoc als
Estats Units, a Austin, i tres anys després vaig
desplaçar-me a la Universitat de Zuric amb una
plaça de professor. Després de tres anys, he
tornat a Catalunya, amb una plaça ICREA a la
UB. No hi ha hagut un canvi sobtat, sinó que
més aviat ha estat un camí amb la sensació que
la derivada, a cada passa, augmentava. Estar a
Austin va ser molt bo, va ser un salt a un entorn
de qualitat molt internacional, amb A. Figalli i
L. Caffarelli, per exemple, amb molt ambient de
recerca. Anar a Zuric després, i ser-hi uns anys
abans de tornar aquí també trobo que va ser
molt bo, i em va permetre ser professor fora, i
treballar molt amb Figalli i Joaquim Serra, que
segueix a Zuric.

CT: Sobre el tema de tornar, jo recordo que
vaig dubtar molt. Era una època diferent, i el
nivell de recerca dels Estats Units no tenia res
a veure amb el d’aquí. Vaig dubtar moltíssim,
però al final vaig decidir a escala personal, volia
tornar al meu país. En el teu cas, també vas
tenir aquests dubtes? Són èpoques de crisi i
tampoc era fàcil de tornar, oi?

XR: Exacte. La part personal em tirava molt
cap aquí i tenia bastant clar que, tard o d’hora,
acabaria tornant. Mentre era a Austin ja em
va sorgir l’oportunitat de tornar, però vam
quadrar-ho amb la feina de la meva dona, i
vam decidir anar a Zuric. Estic molt content
d’haver-ho fet, ja que matemàticament va ser
millor. Quan era a Zuric, tot i que em podia
quedar allà com a professor, és quan em van
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oferir l’oportunitat de tornar en condicions
molt bones; vaig decidir que era el moment,
i n’estic content. En el tipus de recerca en
matemàtiques que fem nosaltres, tampoc ne-
cessitem tants recursos físics. Avui en dia el
contacte amb l’estranger és més fàcil que fa
trenta o quaranta anys. Combinant el correu
electrònic, les plataformes de videoconferència
i els viatges, puc treballar molt amb gent
de fora. Però continua sent molt important
tenir finançament per a la recerca de cara
als viatges i per tenir estudiants doctorals i
postdocs. El grup a Zuric és molt potent en el
meu camp; de fet, és dels millors llocs del món
en matemàtiques, però des d’aquí puc fer-ho,
també. A part del component personal, també
hi ha una part relacionada amb la feina, que és
que m’agrada poder portar aquí coses que faig
a fora. A Zuric ets un més a contribuir; aquí
hi ha l’oportunitat de fer créixer la matemàtica
catalana en aquest camp de recerca, i és més
satisfactori a escala personal.
CT: Sí, coincideixo molt amb això que dius.
Quan vaig tornar, la intel.ligència artificial
tot just començava, i aquí vam engegar dos
programes de doctorat: el de Robòtica i Au-
tomàtica i el d’Intel.ligència Artificial, i en el
curs de Cerca Heurística, per exemple, havia
arribat a tenir quaranta alumnes! Feia bo de
fer créixer no només la recerca, sinó també les
competències en computació i l’ensenyament
en general. Aquest sentiment de contribuir en
alguna cosa. . .M’hi identifico molt.

Sobre la manca de places i recursos
CT: Durant tot aquest temps de crisi, aquests
anys sense places ni recursos ens han donat
molta intranquil.litat. Havíem format gent molt
bé, doctors que havien marxat fora, però volien
tornar i no podien.
XR: Ho heu resolt un mica, en el vostre àmbit,
ara, o encara passa?
CT: Gràcies a l’Advanced Grant de l’ERC,
per exemple, he pogut donar l’oportunitat de
tornar a una persona amb un itinerari potent,
primer als Estats Units i després a Alemanya,
i ara té una plaça al CSIC. Poder atreure gent
i fer un bon grup dona molta satisfacció. Però
conec moltes altres persones que han sortit i
que no poden tornar. Sí, encara passa, i sap
molt greu.

XR: Sí, sap greu. De fet aquesta època de crisi,
de poques places, és l’única època que he viscut,
ja que vaig acabar la carrera el 2010.

CT: Es diu que l’any 2008 és quan es va
agreujar tot això.

XR: Al sector públic potser es va notar una
mica més tard. No sé exactament quan van
començar les retallades més fortes, però ho vaig
notar quan acabava la carrera i començava el
doctorat. Molta gent que va començar el docto-
rat alhora que jo ho van deixar directament o no
van fer postdocs perquè ho veien bastant negre.
Potser ara es comença a veure una mica de
llum, amb algunes places. Tinc la sensació que
en pocs anys començarà a haver-n’hi moltes. Hi
haurà moltes jubilacions, algú haurà de fer les
classes i, per tant, s’haurà de contractar molta
gent. Com que tanta gent ha abandonat, al
final hi haurà més places per a menys gent. . . El
sistema és una mica imprevisible, però sembla
que esperen tot el que poden i en algun moment
potser sortiran moltes places, que és pitjor que
fer-ho escalat.

CT: També cal tenir en compte que, a escala
personal, hi ha unes finestres de temps per
tornar. Si se sobrepassen, i es fa família fora,
és més difícil. Sap greu, són persones que
haurien tornat però no van trobar la finestra
d’oportunitat.

XR: Exacte, i aquests ja no tornen. Conec gent
que va anar als Estats Units uns anys, ara tenen
una plaça allà i ja no tenen intenció de tornar.
Potser quatre anys enrere, sí. Que surtin moltes
places de cop no ho salva; hauria estat millor
esglaonadament.

I la ràtio d’homes i dones?
CT: Canviant una mica de tema, en informà-
tica i matemàtiques la ràtio d’homes i dones
encara està malament.

XR: Sí, la informàtica crec que és el cas
pitjor.

CT: Fa dos anys, a Informàtica s’hi matri-
culaven un 8% de noies. Ho trobo patètic.
Però s’estan fent moltes iniciatives per millorar-
ho, per exemple la de la Fundació Episteme,
una fundació de professors de secundària, que
promou les STEM i posa èmfasi en les noies, a
través del projecte Spider, basat en les meves
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novel.les, la qual cosa em fa molta il.lusió. Tinc
molta esperança en aquest projecte.
XR: Sí, hi estic participant com a assessor i és
on tu i jo ens vam conèixer personalment.
CT: En matemàtiques també cal treballar-ho.
Vaig mirar dades de les Proves Cangur: a 3r
d’ESO el percentatge de noies en l’1% millor de
Catalunya és el 25%, però em sembla recordar
que a 4t d’ESO ja baixa al 15%, a 1r de
batxillerat n’hi ha poques, i a 2n, de l’any que
vaig mirar, no n’hi havia cap. Això és tristíssim.
Vaig preguntar una mica a companys que han
estat professors de secundària i em diuen que
el problema no és que tinguin resultats pitjors,
sinó que no s’hi presenten.
XR: Sí, és un tema que cal treballar i que
m’interessa perquè és important.
CT: Això s’ha de solucionar d’alguna manera.
Cal que les noies vegin que són carreres que
poden fer. Hi ha noies que les descarten per
estereotip social, o per dubtes de si seran
prou vàlides, pensant que els nois se’n surten
millor.
XR: Exacte. I això és mentida. En llibres de
ciència de l’aprenentatge vaig llegir que, des
d’edats molt joves, si preguntes per separat a
nois i noies si els van bé les matemàtiques, les
noies opinen que els van pitjor que els nois. Però
si immediatament els fas un examen, les noies
ho fan igual o millor que els nois. Això aquí és
més accentuat que en altres països europeus,
és un cert estigma cultural, que té molts
factors, però cal canviar aquesta percepció. Des
de l’experiència personal, recordo que al meu
institut de les Corts la participació al Cangur a
1r de batxillerat baixava, però sobretot pel que
fa a les noies. Fins i tot una noia del meu curs
que a 1r de batxillerat va quedar la primera
noia de Catalunya, l’any següent no hi va voler
participar.
CT: Diuen que és falta d’autoestima, d’afany
de competitivitat.
XR: Potser sí, però al Cangur no sé si es tracta
tant de competir.
CT: Per anar un pas més enllà, pel que fa a
investigació en matemàtiques, també hi ha una
gran baixada en el nombre de dones, oi?
XR: Jo crec que deu ser el mateix fenomen.
Potser és el mateix quan tenen 8 anys, que

quan en tenen 18 o en tenen 23. Acaben la
carrera i es troben que hi ha molts més nois
que estan convençuts que volen fer el doctorat;
en canvi, noies que tenen les mateixes bones
notes, i que ho podrien fer igual de bé, dubten
que fer un doctorat sigui per a elles. Ho hem
comentat amb companyes de la UB: les noies
ens pregunten si elles poden fer el doctorat,
dubten de si ho aconseguiran, i en canvi els
nois no ens fan aquest tipus de preguntes. En
la nostra ment col.lectiva encara tenim que és
més cosa de nois, i en informàtica suposo que
encara més.

CT: També passa en tecnologia. Als nois
els encanta jugar a l’ordinador, i fan grans
campionats online, i en canvi la relació via
xarxes socials interessa més a les noies.

XR: Sí, sembla un tema cultural.

CT: Hi ha una cosa que m’ha cridat l’atenció
durant la meva carrera, i és que les noies potser
són més pragmàtiques, busquen sempre un
sentit pràctic. Hi ha més noies que nois que es
pregunten per a què els servirà fer el doctorat. I
m’he trobat amb força noies que ja han estudiat
el doctorat i que em diuen “He fet una branca
fonamental i ara m’agradaria fer un canvi més a
alguna cosa social, com ho podria fer?”. Això no
m’ho ha arribat a preguntar cap noi. Em crida
l’atenció, aquest vessant cuidador de les dones,
que és un estereotip social que hi influeix molt.
Per exemple, als congressos de robòtica, en les
sessions de mecànica i cinemàtica pràcticament
no hi ha dones. En canvi, en les de robòtica
social, el 50% com a mínim són dones. Com pot
haver-hi aquest desnivell? De fet, jo mateixa
m’he anat decantant cap a aquesta part.

XR: En els àmbits matemàtics, en especial
a la matemàtica pura, la finalitat costa més
de veure. Tot i que cada individu diu que fa
un tema perquè li interessa, potser globalment
afecta i, encara que hi ha dones amb doctorats
de matemàtica pura, a biologia matemàtica, per
exemple, hi ha moltes més dones que homes.
Sembla un patró recurrent, completament cul-
tural, que costa de canviar. No crec que tingui
una solució fàcil, aquest tema. Però està molt
bé que hi hagi diverses iniciatives, i a diferents
nivells per anar-ho canviant a poc a poc.

CT: Sí. A més, esperem que es produeixi un
efecte de bola de neu de com se senten les
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dones. Quan en un congrés era l’única dona,
em sentia fora de lloc, com si hagués fet alguna
cosa estranya o malament.

XR: Suposo que és com sentir que aquest no és
el teu lloc, que no s’és on toca.

CT: Esclar i tens la sensació que t’estàs perdent
altres coses. Això també m’ho han dit molt:
comencen, es veuen molt soles i canvien de
carrera.

XR: Sí, per això és important tenir referents,
per veure que hi ha més dones. Als Estats Units
fa més anys que es cuiden que hi hagi dones i
també gent de totes les ètnies, que no se sentin
estranys en una facultat. És bo no sentir-se sol.
Quan es fa el doctorat, costa, i això no vol dir
que no sigui per a tu.

CT: De fet hi ha grups de treball per qüestions
de gènere, fins i tot a la mateixa UPC, que han
observat que, en lloc de repartir les noies en
diverses línies d’enginyeria, o fins i tot en grups,
és millor posar-les juntes, ja que així fan pinya
i no se senten fora de lloc.

Sobre les publicacions científiques
CT: Volia preguntar-te com veus l’evolució
de les publicacions científiques. Des que vaig
començar, la ciència ha evolucionat molt, però
crec que aquest afany per publicar articles fa
que es deixin de banda altres qüestions. A més,
han aparegut un munt de revistes anomenades
depredadores o, com m’agrada anomenar-les,
impostores, que fan veure el que no són; van
escalant els índexs, acaben sent Q1 i la gent s’hi
aboca. Et bombardegen cada dia convidant-te a
ser editor i potser al consell editorial tenen 600
persones. Naveguem en un mar d’informació
i als investigadors, especialment els joves, els
costa destriar què és seriós i què no. Com ho
veus?

XR: M’ho comenten companys d’altres disci-
plines; enginyeria i biologia, per exemple. En
matemàtiques trobo que estem prou bé, compa-
rativament, en aquest sentit, ja que, encara que
existeixen aquestes revistes, d’entrada no se’ls
fa tant cas, i no hi ha tant afany per publicar un
nombre d’articles molt alt. Als Estats Units i a
les universitats europees més bones es tendeix a
valorar les millors publicacions i la qualitat de
les publicacions ve de la tradició matemàtica.
Una revista nova, impostora, amb un factor
d’impacte molt alt, no ho altera gaire, ja que
la gent no la coneix de res i no la tracta com a
bona. Dit això, a Espanya i a llocs com Itàlia,
per exemple, es tendeix a valorar també el
nombre de publicacions que siguin del Q1. Això
fa que existeixin més i més revistes impostores
d’aquest estil, i és un problema que no sé com
es resol. El factor d’impacte no s’hauria de fer
servir tant, ja que hem vist que es pot falsificar
i manipular d’una manera molt barroera.

CT: És un tema que em preocupa des de fa
molt temps. Al Comitè Científic de la Reial
Societat Matemàtica Espanyola vam fer una
reunió monogràfica per tractar aquest tema,
i és cert que la comunitat matemàtica està
una mica millor que la informàtica. Però la
derivada va cap allà, clarament. Continuen
sorgint revistes d’aquestes, i hi ha gent a la
comunitat matemàtica també molt preocupa-
da. Per exemple, les acreditacions a l’ANECA:
quan són avaluacions multitudinàries no es pot
filar tan prim per veure quina és la millor
publicació, i s’utilitzen paràmetres quantita-
tius. Un motiu d’esperança és que l’Agència
Estatal d’Investigació ha signat la Declaració
de San Francisco. És molt bona notícia, ja
que denuncia que aquests índexs d’impacte
inicialment no eren per avaluar currículums,
sinó revistes. Hem obert aquesta escletxa i
estem plantejant una taula rodona amb tots
aquests actors: de l’agència, de l’ANECA, de
la RSME, de la SCM. . . per veure com posar-
hi remei. Quan s’han d’avaluar una multitud
de centres necessitem índexs, i s’ha de veure
quins índexs posar-hi perquè no depengui del
nombre de publicacions, ja que és insostenible.
És veritat que algunes persones ens podem
permetre dedicar-nos a coses complexes i no fer
una publicació fins que no ho veiem necessari,
però els joves noten que han de fer currículum
a tres anys vista, llegir la tesi. . . Això que
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el currículum individual xoqui tant amb el
benefici científic general és molt perniciós i
costarà molt d’arreglar.
XR: Sí. En alguns països, que també tenen
acreditacions similars, un comitè molt gran
d’experts en matemàtiques han elaborat un
rànquing de revistes guiats per la tradició, en
lloc de guiar-se per factors d’impacte. Així
fan una llista de revistes de matemàtiques
i diuen quines són les millors, les que són
molt bones. . . Crec que seria molt bo si la
comunitat matemàtica a escala internacional
pogués fer un rànquing aproximat, que puguin
fer servir les agències. Potser com el rànquing
de Xangai i tots aquests rànquings de les
comunitats, que fan enquestes a professors de
les universitats més bones per decidir quines
són les millors revistes. Alguna cosa així, a gran
escala, podria ser una solució per tenir un índex
alternatiu.
CT: Sí. És una de les propostes de la reunió de
la RSME, i se’n va fer un article.
XR: En l’àmbit de Catalunya, personalment
tinc la sensació que l’AQU funciona millor i no
té un biaix tan fort cap al nombre d’articles, o
si és Q1 o no. Sembla que van més en línia amb
el que deies de la Declaració de San Francisco,
tot i que potser no sigui explícitament. Posar
números a tot, com fa l’ANECA per intentar
ser objectiu, pot acabar sent pitjor.
CT: Fa uns anys a l’AQU hi havia també uns
nombres.
XR: Sí, però crec que actualment són uns
números més flexibles, amb un marge raona-
ble.
CT: M’alegra molt sentir-ho. Vam estar llui-
tant per assolir això.
XR: Suposo que en avaluacions internes de les
universitats també deu passar el mateix, que
depèn moltíssim de quines són les persones, si
són raonables i miren la qualitat dels articles
més enllà del número. De fet, qui ha guanyat
la Medalla Fields no és per haver fet molts
articles, sinó per haver fet coses molt bones,
i això és a criteri del tribunal i no hi ha cap
regla escrita sobre què és millor. Si ens basem
en factors d’impacte, anem malament.
CT: Sí, per això en la reflexió que vam fer
s’apel.lava molt a la responsabilitat individual
dels científics, matemàtics en aquell cas, que fan

l’avaluació. Cal que posem un granet de sorra
per a les properes generacions de matemàtics,
en comptes d’un “Ja s’ho faran”; cal que hi hagi
consciència i actuar en conseqüència. Potser no
s’ha donat prou difusió al llibre blanc de les
matemàtiques, que inclou anàlisis estadístiques
dels problemes que hi ha i dels índexs.
XR: És difícil arribar a tothom amb aquestes
iniciatives.

Gestió i divulgació de la recerca
XR: Al llarg de la teva trajectòria, a part de
recerca, també has fet tasques de gestió en
relació amb la recerca, oi?
CT: Sí, la veritat és que he acceptat fer força
gestió. He de dir que la part administrativa no
m’agrada gens, però és indispensable; per poder
guiar, s’ha de fer, com a servei.
XR: Sí, de fet en anglès ho diuen, service.
Crec que és important que la gent que ha estat
activa i que coneix més el món de la recerca, i
que ha estat a l’estranger, per exemple, aporti
fent també gestió. Pot fer mandra i no és la
feina més agradable, però forma part de la
responsabilitat de l’investigador.
CT: Tanmateix, algunes tasques podrien
professionalitzar-se més. Per exemple, els comi-
tès editorials de revistes haurien de ser petits
i durar un període concret: dos, tres anys o
el que sigui, però assumint la responsabilitat
sobre tot el que es publiqui a la revista. Una
feina professional de veritat, amb compromís de
seleccionar, votar i fer accions orientades a una
línia editorial molt clara, no només de revisar o
enviar articles a revisors.
XR: D’altra banda, és natural que la gent més
jove en una etapa més productiva ho faci menys,
i que amb el pas dels anys potser s’hi dediqui
més temps.
CT: Sí, i també es pot repartir millor la feina,
segons les habilitats de cadascú. Hi ha gent
crítica que opina que hauríem de tenir a la
direcció el millor cervell en anàlisi matemàtica.
Doncs no, penso que no cal, potser és millor qui
té més criteri.
XR: I tant.
CT: Considero que hi ha gent que ha d’estar al
lloc per al qual està més dotada. No cal ser un
investigador-orquestra, que molts cops és el que
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ens demanen. Al CSIC, per exemple, sembla
que els objectius generals es traslladin a cada
investigador: ha de tenir projectes de recerca,
ha d’estar en comitès, ha de portar doctorats,
etc. No és eficient que tots fem de tot. Hi ha
gent amb unes facultats per liderar projectes de
recerca, altra gent amb facultats per fer gestió
administrativa, i una altra per fer transferència
o divulgació.
XR: D’entrada està bé que tothom faci una
mica de tot, per conèixer-ho, però sí que després
cadascú s’especialitzi en el que pot fer millor o
el que té més ganes de fer.
CT: Però veig que a les places de catedràtic, per
exemple, demanen punts de tota mena. I vols
dir que cal? Si una persona realment és molt
dotada en recerca, cal que es posi a fer gestió
relativament jove, de cap de departament, per
exemple? Sembla que es potencia, i crec que
s’hauria de rumiar.
XR: De fet, cal tenir en compte, a l’hora de
valorar, que si es dedica temps a una cosa, se’n
pot dedicar menys a una altra.
CT: I també cal dedicar atenció a la divulgació.
Jo n’he fet i m’agrada. En l’àmbit social, cal
millorar la conscienciació que la ciència és molt
important. La pandèmia hi ha ajudat, però fer
bona divulgació no és gens fàcil.
XR: Estic d’acord que la divulgació és molt
important. Potser tots n’hauríem d’intentar fer
més, però cal tenir-ne ganes i, tal com dius, fer-
ho bé.
CT: De fet, a l’IEC també hi ha la Societat Ca-
talana de Comunicació i organitzen un congrés
anual de recerca en comunicació, en què s’ha
parlat de comunicació científica, com millorar
la divulgació, etc. Realment es pot aprendre
molt. És important tenir bones bases de com
fer bona divulgació; així arriba molt més, i fins
i tot ajuda a fer bona recerca.
XR: Però és dels temes que costen d’avaluar de
cara a places. No oblidem el tema de les classes.
És molt important fer les classes bé i és una part
crucial de la feina. Són moltes coses que formen
part de la feina i necessitem intentar fer-ho tan
bé com podem.
CT: Sí. Però els investigadors-orquestra hau-
rien d’haver passat a la història. No cal que
tothom faci de tot. En general, ara la investiga-
ció es fa en grup, i hi pot haver diferents perfils

que facin diferents tasques, o intensificacions en
diferents activitats.

Manca de professorat de secundària

CT: També cal bon professorat de matemàti-
ques a secundària.
XR: Sí, tenir bons professors a secundària
és crucial. Crec que molta gent de la que
ha estudiat matemàtiques és perquè van tenir
algun professor o familiar que els va influir.
Sense un bon professor, difícilment es troba
el sentit i la gràcia a les matemàtiques i, per
tant, tampoc se n’aprèn. Que la gent sàpiga
matemàtiques té un efecte socioeconòmic a
llarg termini com a país, ja que les feines
científiques són molt importants.
CT: Hi ha una part bona. El prestigi i la quan-
titat de sortides que tenen ara les matemàtiques
és brutal, en tots els àmbits, i hi ha una gran
contractació de matemàtics. Quan jo estudiava,
l’única sortida era fer de professor, i no era una
carrera gaire ben valorada. Ara encara passa, i
és un problema gros. Tant de bo es valorés més
la carrera docent.
XR: El que està passant que hi hagi pocs mate-
màtics i matemàtiques que vulguin dedicar-se a
la secundària i facin les classes majoritàriament
gent que ha estudiat Química, Biologia, Arqui-
tectura, ADE. . . és un problema immens, molt
gros. Segurament molts d’aquests s’hi apunten
perquè ho veuen com a bona opció laboral, però
no perquè tinguin interès per les matemàtiques,
i també pot ser gent a qui els manqui contingut
matemàtic.
CT: Per saber incentivar les matemàtiques,
s’ha de ser molt bon professor i estimar les
matemàtiques, ja que si el professor no estima
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les matemàtiques no les transmetrà bé i no
motivarà. Però, com fer-ho?
XR: Per solucionar-ho, hi veig diverses opcions.
Una és que hi hagi més matemàtics, i ampliar el
nombre de places dels graus de Matemàtiques
existents. Una altra opció és crear un grau nou
especialitzat en matemàtiques per a secundària,
que ja tingui aquest objectiu. Potser no cal que
sàpiguen continguts tan específics com anàlisi
funcional o àlgebra abstracta, ni que vagin
dirigits a feines específiques d’alt nivell. Una
altra cosa que crec que caldria fer igualment
de manera independent és comprovar que la
gent que comença a fer classe està preparada
i té el nivell de matemàtiques per fer classes
al batxillerat, fins i tot a l’ESO. Com ho veus,
tu?
CT: M’agrada això que has dit, de fer un grau
de professors de secundària en matemàtiques.
Tindrien formació en didàctica, que també és
important. Conec persones que han estudiat
enginyeria i fan interinatges de matemàtiques,
i de vegades la matemàtica no és el seu fort.
També hi ha el tema que deies, que s’haurien
d’obrir més places o línies de grau a les
universitats. Ara mateix l’accés a un grau de
matemàtiques és bastant restringit.
XR: Jo considero que aquesta nota de tall
tan alta no té sentit. No serà més bona en
matemàtiques la persona que té un 13,5 o
la que té un 12,5, ja que aquesta diferència
probablement no ve de les matemàtiques de la
selectivitat, ve del català o de la filosofia. No
crec que sigui útil ni bo per a la comunitat
matemàtica que hi hagi aquestes notes de tall
tan altes. La demanda en matemàtiques hi és, i
la solució és que hi hagi més oferta, ampliar el
nombre de places o crear un nou grau amb una
funció diferent.
CT: També em preocupa que als graus més
tècnics no estudiïn res humanístic. Penso que
la formació en l’àmbit universitari hauria de
ser més global. Als Estats Units hi ha el major
i el minor, i aquest pot ser d’art o una altra
matèria. Em refereixo sobretot a l’àmbit de
l’enginyeria, però crec que en matemàtiques
la formació també és massa especialitzada. És
interessant posar-les en situació històrica, saber
qui era Gauss. . . Potser es podria fer un doble
grau de Matemàtiques i Pedagogia, orientat cap
a l’ensenyament de les matemàtiques. Per una

banda, un doble grau aporta prestigi i, per
l’altra, seria una manera de combinar ciència
i humanitats. Jo sempre vaig darrere de fer un
ensenyament més humanístic de la tecnologia,
i fa poc la UPC ha fet un acord amb la
UOC perquè els estudiants d’enginyeria puguin
cursar alguna assignatura d’humanitats.

Idees i propostes de cara a la SCM
CT: Fa molts anys que soc de la SCM, des que
era estudiant. De fet, vaig rebre un premi de
l’IEC per la meva tesina i se’n va publicar un
resum al que aleshores, el 1985, era el Butlletí
de la Societat Catalana de Ciències Físiques,
Químiques i Matemàtiques. Per la tesi vaig
rebre també un premi de l’IEC, el Premi Rafael
Campalans, per tant sempre he tingut molt
presents tant l’IEC com la SCM. M’agrada molt
llegir la SCM/Notícies, sencera; et posa al dia
de moltes coses i està molt ben feta, penso que
és una feinada.
XR: Jo també llegeixo sempre la SCM/No-
tícies, crec que és molt interessant per veu-
re què s’ha fet, llegir entrevistes amb algú
d’interès. . . Abans em mirava més la secció de
problemes.
CT: He vist una bona evolució de la SCM pel
que fa a les activitats, les borses, els premis,
les xerrades. . . Amb la pandèmia també n’hi
ha hagut de molt interessants. Les activitats
telemàtiques eviten desplaçaments i, quan vas
molt enfeinat i presencialment et seria impossi-
ble assistir-hi, si és una temàtica que t’interessa
et pots connectar i seguir-ho.
XR: Crec que una cosa que també està molt
bé de la SCM és tot allò que va orientat a la
secundària, com les Proves Cangur, les Olimpí-
ades de Matemàtiques i altres iniciatives. Crec
que és importantíssim; de fet, va ser el meu
incentiu cap a les matemàtiques i també el
primer contacte amb la societat. Crec que la
societat porta una derivada positiva en molts
sentits, i ha de continuar treballant tenint molt
present el vessant de contacte amb secundària
i de divulgació.
CT: Està molt bé fer activitats àmplies, de
divulgació, i també amb societats diferents. Per
exemple, estaria bé un diàleg entre la societat
d’automàtica i la de matemàtiques, i veure
quins punts en comú hi ha, què fer per tenir-
hi més relació. Ara que els equips són tan
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interdisciplinaris, és bo buscar més complicitats
i temes afins, és una manera d’obrir-se a més
gent.
XR: Pel que fa al vessant de recerca, es podria
fer alguna iniciativa lligada amb el que dèiem de
les avaluacions. Potser la SCM podria elaborar
una mena de recomanacions per a l’AQU, o
les universitats, com a Societat Catalana de
Matemàtiques. Al final, als tribunals o a l’AQU,
en un grup potser hi ha un matemàtic i prou, i
potser ajudaria que la Societat proposés una
mena de bones pràctiques o bones maneres
d’avaluar la recerca i la docència i l’impacte en
general. O fins i tot fer la llista de revistes que
comentàvem. Es podria debatre i fer iniciatives
en aquestes línies.
CT: Podria ser molt bo per al que dèiem
d’orientar als joves. De vegades van perduts,
perquè no saben com els avaluaran, o sí que
ho saben però no és gaire convincent i pot
canviar. Jo els dic que la publicació ràpida,
potser no immediatament però a la llarga, a
l’hora de presentar-se davant d’un tribunal no

afavoreix. Si hi hagués unes directrius ajudaria
molt.

XR: De fet, als estudiants de doctorat cal
explicar-los com funcionen el sistema de con-
tractació i els postdocs. . . Si la SCM pogués fer
un document més o menys centralitzat, per
recollir aquesta informació i presentar les opci-
ons que existeixen en l’àmbit català, espanyol,
europeu i mundial, seria molt útil. Amb els anys
ho aprenen, però alguns els veig més perduts
que d’altres.

CT: En efecte, estaria molt bé orientar sobre
el ventall d’opcions existents, quins criteris
utilitzar i la responsabilitat individual que té
impacte en la societat. Com en altres temes dels
quals hem parlat, és molt, molt important cons-
cienciar les persones per tenir una mentalitat
col.lectiva. Formem part de la Societat Catalana
de Matemàtiques; doncs bé, fem societat! És
important sentir-se part del grup, no només
per rebre informació, sinó també per ser més
actiu.

La pregunta de la SCM/Notícies

Montse Alsina
Editora de la SCM/Notícies
Des de fa temps, i encara massa sovint, sembla que es vol imposar una classificació binària de les
persones: les de ciències i les de lletres. Però tots coneixem contraexemples que ens mostren que
no és possible. En aquest número dediquem aquesta secció als matemàtics que escriuen, no només
articles d’investigació i llibres sobre les matemàtiques, sinó relats i novel.les.

Com creus que influeix la teva formació en matemàtiques en la novel.la
o relat que has escrit?

Joan Girbau
professor emèrit de la UAB.
Autor de les novel.les L’home de
la campana i Memòries de Delft.

Des de fa molts anys, he tingut una certa
tirada a l’escriptura de relats. Per posar-ne un
exemple, el pròleg del meu llibre Geometria
diferencial i relativitat, publicat per la UAB
l’any 1993, ja era un breu conte (relacionat,
en aquella ocasió, amb la matèria del llibre).

Per cert, aquell volum, esgotat des de fa
anys, es reeditarà digitalment d’aquí a poc a
Publicacions Electròniques de la SCM. Potser
quan tingueu a les mans aquest número de
la revista SCM/Notícies, ja estarà penjat al
web.

Poc abans de jubilar-me em vaig embrancar
en l’escriptura d’una biografia novel.lada de
Gauss, que vaig concloure anys després (L’home
de la campana, Editorial Gregal, 2015, llibre
esgotat). I aquest Sant Jordi ha sortit publicada
una novel.la històrica meva (Memòries de Delft,
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